

Referat af afdelingsbestyrelsen for DN Mariagerfjord

Mandag 19. august 2024 kl. 19.00, Arden Kulturhus, Bluhmensgade 19, Arden.

Deltagere: Alan Phipps, Claus Degn, Kaj Edlund, Kaj Nissen, Karsten Vestergård, Lasse Gundersen, Mikael Kau, Ole Guldborg, Peter Toubøl, Steffen Elmose, Søren Kjær Nielsen.

Fraværende: Svend Grønkjær Madsen

Dagsorden:

1. Godkendelse af denne dagsorden

Godkendt

2. Prioriterede sager til orientering/behandling

a) "Fjord Stafetten" gennemgang af arrangement og opgaver, Lasse og Peter
PT redegjorde for forberedelserne af dagen. PT laver en befodringsplan.

b) "Naturens Dag" gennemgang af arrangement og opgaver, KV
KV redegjorde for forberedelserne.

Mette Bram fra MFK har udtrykt ønske om at orientere om CostalLive-projektet. KV vil tage kontakt med henblik på afklaring.

KV tilmelder arrangement på DN's hjemmeside vedr. Naturens Uge.

3. Øvrige sager til behandling

a) Aktivitsplan op til KV 25. MK laver oplæg til KV 25 til næste bestyrelsesmøde
MK redegjorde for oplægget.

KN og SK vil vurdere mulighederne for en opdatering af "Fremtidens Natur".

Alle opfordres til at være aktive på de sociale medier.

b) Potentielt dæmnings kollaps ved Villestrup å MK

MK redegjorde for forløbet. Han havde selv været ud at se på forholdene, samt drøftet dem med MFK. MFK har udstedt påbud overfor ejeren, hvis de ikke er opfyldt den 1.12.24 på tilfredsstillende måde, vil kommunen for ejers regning sætte foranstaltninger i værk.

c) Møde med forvaltningen i MFK MK

1) med forvaltningens ledelse

Emner:

- *implementering af den grønne 3-part*
- *sag om manglende overholdelse af miljøregler.*

MK er i dialog med forvaltning om tidspunkt

2) Med vandløbsafdeling

Emner:

- nedsættelse af kystvandråd (jf grønne 3 part)
- deltagelse i vandløbstilsyn
- rensningsanlæg – hvad sker der efter afgørelsen i Miljø- og Fødevareklagenævnet.
- beskyttelse af boringer
- potentielt dæmnings kollaps ved Villestrup å
- forslag til sted : Villestrup Gods

KE melder ind til MKF.

3) Med Naturafdelingen

Emner:

- Pleje af fredninger
 - o OG's notat om tilstanden i Ajstrup mredsandes
 - o Hvordan står det til ? herunder om plejeplaner bliver fulgt.
- Stiplaner
- Hvad kom der ud af Glenstrup sø projektet
- Villestrup ådal – naturgenopretningsprojekt
- Status for biodiversitetspolitik
- Hvordan går det med vurderingen af naturområder – jf tidligere møde

d) Årsmøde 2024 MK

Mødes holdes torsdag den 31.10.24, Hulemosevej 2, Arden

Følgende er på valg: OG, SGM, KE, CD samt suppleanterne.

Der er lavet aftale med Kjeld Hansen om foredrag forud for mødet.

SK foreslås som dirigent.

4. Emner til orientering

a) Geografiske grupper

- Arden, Hadsund, Hobro intet
- Mariager,

- SE redegjorde for arbejdet med et projekt om naturgenopretning omkring Maren Møllebæk. SE har talt med alle lodsejere, og der er varierende grad af tilslutning, men ingen direkte modstand. Bolden ligger nu hos MFK, Mette Bram, der vil søge om midler, heriblandt i lavbundspuljen.

- SE redegjorde for sagsbehandlingen af grusvaskesøen ved Vebbestrup, han er i nær kontakt med DN. MFK vil gerne give tilladelse. Det afgørende spørgsmål er, om området hænger samme med et grundvandsmagasin. Vi fastholder indtil videre klagen

- Der er planer om at opføre en gylletank i det åbne land ved Hem. Der er ikke truffet afgørelse endnu, men SE har i brev til MFK på DN's vegne påpeget væsentlige problemstillinger ved projektet.

b) Fuglegruppen (Peter)

PT orienterede om forårets og sommerens aktiviteter. Og fortalte, at der – endelig- er flyttet mursejlere ind i 2 af de opsatte kasser på Rådhuset i Hobro.

c) Paddegruppen (Peter)

PT orienterede om et vandhul i Ajstrup, der rummer muligheder.

d) Landbrugssager (MK)

MK orienterede om, at det er blevet muligt for afdelingen kan indsende klager på DNs vegne, hvilket han har gjort i 2 tilfælde.

Drøftelsen afslørede, at der var nogen uklarhed om kompetenceforholdene – også i andre sager. Der blev derfor efterlyst en oversigt over hvordan kompetencerne er i de forskellige sagområder. MK kontakter DN mhp en afklaring.

e) Ture - forslag modtages gerne! (Søren)

DN Vesthimmerland er ved at arrangere en svampetur til Kiestrup sø. Vi vil også gerne annoncere den. KE undersøger.

Der blev foreslået en tur til Villestrup ådal – AP undersøger.

5. Kommunikation (de enkelte punkter behandles kun, hvis der er nyt)

a) Hjemmesiden. (Søren/Peter)

b) Podio

c) Facebook

6. Foreningen og andre

a) Samråd (Kaj E)

Næste møde er 5.10.24

b) Grønt Råd (OG)

OG orienterede om at næste møde den 5.9.24 der vedrører Energianlæg, med deltagelse af politikere.

7. Eventuelt

- jf punkt 4.a: Mariagergruppen foreslår, at vi retter henvendelse til DN mhp på en undersøgelse af, om andre DN afdelinger oplever de samme problemer med manglende pleje af fredninger.

- der var ros af MKs budgethøringsbrev til MFK

8. Næste møde

Næste møde er aftalt til den 4.11.24, det afholdes hos KN

Referat: sk 25.8.24